

## EDITORIAL

# Health aspects of the presidential election in the United States

DOI: 10.29063/ajrh2024/v28i8.1

Lindsay Edouard<sup>1</sup> and Friday Okonofua<sup>2</sup>

Editor, African Journal of Reproductive Health<sup>1</sup>; Editor in Chief, African Journal of Reproductive Health<sup>2</sup>

\*For Correspondence: Email: [soranae@gmail.com](mailto:soranae@gmail.com)

The prospect of a Biden-Trump rematch had raised concerns. The argument of Trump on the older age of Biden led to a boomerang effect when the latter was replaced by the much younger Kamala Harris whose mixed African and Asian ancestry should lead to her support on international issues. Swing voters might be attracted by her potential as the first female president. Assertive on the politically controversial issue of abortion, Kamala Harris already spent a substantial part of her vice-presidency on women issues. Her promotion of sexual and reproductive rights during the presidential campaign augurs well for restoring those priorities on the American political agenda.

### *Profile of candidates*

The presidential electoral procedures in the United States have three features that are seemingly desirable: fixed date for elections (the first Tuesday of November after the first day of the month), a limit of two terms of four years each, and the holding of primaries within political parties to elect candidates. At the beginning of 2024, concerns were expressed regarding the ages of both Biden and Trump in view of possible medical aspects of the ageing process. When Biden displayed cognitive problems, it was officially attributed to complications from a COVID-19 infection. But, with his poor performance during the debate with Trump on 27 June, concerns regarding his fitness threatened to rip apart his party if he continued in the presidential race as fundraising events were cancelled and individual donors were moving away. Surviving an assassination attempt during a rally in Pennsylvania on 13 July, Donald Trump suffered a gunshot wound on the upper part of the right ear that did not require stitches. After almost 50 years in public service, Biden stepped aside on 21 July in the best interest of his party and country.

The electoral campaign immediately took a major turn as Kamala Harris, who represents diversity, came on the scene. Born of a Jamaican father of African origin and a Brahmin mother from Tamil Nadu in India, she married a Jewish lawyer at the age of 50: not having

any biological children, she is known as “Momala” to her two stepchildren. Research by her mother, on the progesterone receptor gene, advanced knowledge on the role of hormones in breast cancer. Former state senator and attorney-general for California, Vice-President Harris will face ex-President Trump with his myriad of legal problems and currently awaiting sentencing for a conviction, in May, on felony counts for falsifying business records. Coming from coastal California, 59-year-old Harris selected a 60-year-old male governor from the Midwest as her vice-presidential candidate: chairperson of the Democratic Governors Association, Tim Walz was a secondary school teacher. The Walz couple underwent fertility treatment at the Mayo Clinic.

### *Liberty, freedom and rights*

Liberty is central in the constitution of the United States and pervades the American way of life. In January 1941, President Franklin Roosevelt emphasised the four freedoms of speech and belief besides from fear and want. With advances in contraception, it was apt to add the fifth freedom from the tyranny of excessive fertility. Initially focusing on civil and political issues, the rights movement became more active later in the health sector especially for sexual and reproductive health.<sup>1</sup>

The outcome of American presidential elections has the potential to reform the agenda for women rights globally.<sup>2</sup> Kamala Harris is politically committed to sexual and reproductive rights. Childbearing should be a matter of individual choice regarding both whether to have children or the number of children. Not having had any biological child of her own, Harris has been unjustly criticised as a childless cat lady despite having stepchildren from her marriage.

### *Priority issues*

With its track-record on misinformation regarding scientific issues, a Trump administration is likely to have adverse implications for policy formulation regarding the environment, public health services, and international scientific collaboration.<sup>3</sup> Whilst

recognising that economic priorities might be primordial for a super power, consideration should also be given to the role of social development especially for equity and poverty reduction. Whereas sensitive issues are often not raised during electoral campaigns in certain countries to avoid public debates necessitating personal positioning, the opposite is true in the United States where immigration and reproduction already feature prominently in presidential campaigns.

As Tim Walz ensured the availability of free menstrual supplies in schools, the hashtag *##TamponTim* is now circulating on social media. Following support to the LGBTQ+ community, Budweiser beer, the Target retail company and country singer Garth Brooks suffered retaliation recently.

Abortion rights will be a linchpin in the campaign strategy of the Democratic Party. As part of the “Fight for Reproductive Freedoms” nationwide tour of the White House, Kamala Harris and Tim Walz had visited an abortion clinic in Minnesota together last March. Through the related “Fight for our Freedoms” college tour last year, she became familiar with youth issues: voting for the first time, young people have the potential to tip the balance in any election.

The Democratic Party aims to restore the national right to abortion, whether surgical or medical though access to abortifacient drugs. In the context of increasing restrictive legislation at the state level, the Democratic Party seeks to enshrine abortion rights in the federal constitution in line with the explicit inclusion of abortion in the constitution of France in March 2024.

### ***Kamala mania***

Her immediate popularity in key swing states, such as Michigan, Pennsylvania and Wisconsin, improved her chances of becoming the next President of the United States – the term *Potus* being appropriate to accompany *lotus*, the meaning of Kamala in Sanskrit.

The outcome of the election will depend largely on performance in the presidential debates and public opinion that is likely to be influenced by lies, fake news, and manipulations.

### ***International repercussions***

Whilst Donald Trump is hoping to “Make America Great Again”, there are global implications especially as pertaining to the funding of international activities in sexual and reproductive health.<sup>4</sup> With a Trump victory, there would be a threat for a return to the global gag rule whereby foreign nongovernmental organisations, receiving funds from the American government, would not be allowed to promote abortion.

A scientific approach to policy formulation is also likely to be compromised, in fields including the environment, through propagation of biased misinformation and disregard for objective evidence. Whatever the outcome of the election, the new administration will benefit from an international initiative currently looking into American health policies.<sup>5</sup>

**Conflict of interest:** None

### **References**

1. Edouard L and Olatunbosun O. Sexual and reproductive rights: statements, rhetoric and responsibilities. *Br J Fam Plann* 2000; 26: 44-7.
2. Okonofua F, Eimuhi K, Omonkhua A, Ntoimo L and Balogun J. Outcome of the US presidential elections: reforming the agenda for reproductive health and women’s rights. *Afr J Reprod Health* 2020; 24: 1-7
3. Tollefson J, Gilbert N, Kozlov M and Lenharo M. Trump versus Biden: what the rematch could mean for three key science issues. *Nature* 2024; 627: 254-6.
4. Edouard L and Bernstein S. Evidence and reality must trump Trump’s ideology: an international perspective. *J Fam Plann Reprod Health Care* 2017; 43: 238.
5. Editorial. Health priorities for Kamala Harris. *Lancet* 2024; 404: 629.

## ÉDITORIAL

# Aspects sanitaires de l'élection présidentielle aux États-Unis

DOI: 10.29063/ajrh2024/v28i8.1

Lindsay Edouard<sup>1</sup> et Friday Okonofua<sup>2</sup>

Rédacteur, African Journal of Reproductive Health<sup>1</sup>; Rédacteur en chef, African Journal of Reproductive Health<sup>2</sup>

\*Pour la Correspondance: Courriel: [soranae@gmail.com](mailto:soranae@gmail.com)

La perspective d'une revanche Biden-Trump avait suscité des inquiétudes. L'argument de Trump sur l'âge avancé de Biden a provoqué un effet boomerang lorsque ce dernier a été remplacé par la bien plus jeune Kamala Harris dont l'ascendance mixte africaine et asiatique devrait lui valoir son soutien sur les questions internationales. Les électeurs swing pourraient être attirés par son potentiel en tant que première femme présidente. Affirmée sur la question politiquement controversée de l'avortement, Kamala Harris a déjà consacré une partie substantielle de sa vice-présidence aux questions féminines. Sa promotion des droits sexuels et reproductifs pendant la campagne présidentielle augure bien du rétablissement de ces priorités sur l'agenda politique américain.

### *Profil des candidats*

Les procédures électorales présidentielles aux États-Unis présentent trois caractéristiques apparemment souhaitables : une date fixe pour les élections (le premier mardi de novembre après le premier jour du mois), une limite à deux mandats de quatre ans chacun et la tenue de primaires. au sein des partis politiques pour élire des candidats. Début 2024, des inquiétudes ont été exprimées concernant l'âge de Biden et de Trump, compte tenu d'éventuels aspects médicaux du processus de vieillissement. Lorsque Biden a présenté des problèmes cognitifs, cela a été officiellement attribué aux complications d'une infection au COVID-19. Mais, avec sa mauvaise performance lors du débat avec Trump le 27 juin, les inquiétudes concernant sa forme physique menaçaient de déchirer son parti s'il poursuivait la course à la présidentielle, les événements de collecte de fonds étant annulés et les donateurs individuels s'éloignant. Survivant à une tentative d'assassinat lors d'un rassemblement en Pennsylvanie le 13 juillet, Donald Trump a subi une blessure par balle à la partie supérieure de l'oreille droite qui n'a pas nécessité de points de suture. Après près de 50 ans de service public, Biden s'est retiré le 21 juillet dans le meilleur intérêt de son parti et de son pays.

La campagne électorale a immédiatement pris un tournant majeur avec l'entrée en scène de Kamala Harris, qui représente la diversité. Née d'un père jamaïcain d'origine africaine et d'une mère brahmane originaire du Tamil Nadu en Inde, elle a épousé à 50 ans un avocat juif : n'ayant pas d'enfants biologiques, elle est surnommée « Momala » par ses deux beaux-enfants. Les recherches menées par sa mère sur le gène du récepteur de la progestérone ont fait progresser les connaissances sur le rôle des hormones dans le cancer du sein. Ancien sénateur de l'État et procureur général de Californie, le vice-président Harris devra affronter l'ex-président Trump avec sa myriade de problèmes juridiques et attendant actuellement sa condamnation pour une condamnation, en mai, pour des chefs d'accusation pour falsification de documents commerciaux. Originaire de la côte californienne, Harris, 59 ans, a choisi comme candidat à la vice-présidence un gouverneur du Midwest âgé de 60 ans : président de la Democratic Governors Association, Tim Walz était professeur dans une école secondaire. Le couple Walz a suivi un traitement de fertilité à la clinique Mayo.

### *Liberté, liberté et droits*

La liberté est au cœur de la constitution des États-Unis et imprègne le mode de vie américain. En janvier 1941, le président Franklin Roosevelt a souligné les quatre libertés d'expression et de croyance, outre celle de la peur et du besoin. Avec les progrès de la contraception, il était possible d'ajouter une cinquième liberté face à la tyrannie d'une fécondité excessive. Initialement axé sur les questions civiles et politiques, le mouvement des droits est devenu plus actif plus tard dans le secteur de la santé, notamment en matière de santé sexuelle et reproductive.<sup>1</sup>

Le résultat des élections présidentielles américaines a le potentiel de réformer l'agenda mondial en faveur des droits des femmes.<sup>2</sup> Kamala Harris est politiquement engagée en faveur des droits sexuels et reproductifs. La procréation devrait être une question de choix

individuel, qu'il s'agisse d'avoir des enfants ou du nombre d'enfants. N'ayant pas eu d'enfant biologique, Harris a été injustement critiquée comme une dame aux chats sans enfants, bien qu'elle ait des beaux-enfants issus de son mariage.

### **Questions prioritaires**

Compte tenu de ses antécédents en matière de désinformation sur les questions scientifiques, une administration Trump est susceptible d'avoir des implications négatives sur la formulation de politiques concernant l'environnement, les services de santé publique et la collaboration scientifique internationale.<sup>3</sup> Tout en reconnaissant que les priorités économiques pourraient être primordiales pour une superpuissance, il convient également de prendre en considération le rôle du développement social, en particulier pour l'équité et la réduction de la pauvreté. Alors que les questions sensibles ne sont souvent pas évoquées lors des campagnes électorales dans certains pays pour éviter des débats publics nécessitant des positionnements personnels, l'inverse est vrai aux États-Unis où les questions d'immigration et de reproduction occupent déjà une place importante dans les campagnes présidentielles.

Alors que Tim Walz assurait la disponibilité de fournitures menstruelles gratuites dans les écoles, le hashtag *##TamponTim* circule désormais sur les réseaux sociaux. Suite au soutien apporté à la communauté LGBTQ+, la bière Budweiser, la société de vente au détail Target et le chanteur country Garth Brooks ont récemment subi des représailles.

Le droit à l'avortement sera un pilier de la stratégie de campagne du Parti démocrate. Dans le cadre de la tournée nationale « Lutte pour les libertés reproductives » à la Maison Blanche, Kamala Harris et Tim Walz avaient visité ensemble une clinique d'avortement au Minnesota en mars dernier. Grâce à la tournée universitaire « Combattez pour nos libertés » l'année dernière, elle s'est familiarisée avec les problèmes liés à la jeunesse : en votant pour la première fois, les jeunes ont le potentiel de faire pencher la balance dans n'importe quelle élection.

Le Parti démocrate vise à rétablir le droit national à l'avortement, qu'il soit chirurgical ou médical, grâce à l'accès aux médicaments abortifs. Dans le contexte d'une législation de plus en plus restrictive au niveau des États, le Parti démocrate cherche à inscrire le droit à l'avortement dans la constitution fédérale,

conformément à l'inclusion explicite de l'avortement dans la constitution française en mars 2024.

### **La manie de Kamala**

Sa popularité immédiate dans les États clés, tels que le Michigan, la Pennsylvanie et le Wisconsin, a amélioré ses chances de devenir le prochain président des États-Unis – le terme Potus étant approprié pour accompagner lotus, le sens de Kamala en sanskrit.

Le résultat de l'élection dépendra en grande partie de la performance des débats présidentiels et de l'opinion publique qui sera probablement influencée par les mensonges, les fausses nouvelles et les manipulations.

### **Répercussions internationales**

Alors que Donald Trump espère « rendre sa grandeur à l'Amérique », il y a des implications mondiales, notamment en ce qui concerne le financement des activités internationales en matière de santé sexuelle et reproductive.<sup>4</sup> Avec une victoire de Trump, il y aurait une menace de retour au bâillon mondial, règle selon laquelle les organisations non gouvernementales étrangères, recevant des fonds du gouvernement américain, ne seraient pas autorisées à promouvoir l'avortement.

Une approche scientifique de la formulation des politiques risque également d'être compromise, dans des domaines tels que l'environnement, par la propagation de fausses informations biaisées et le mépris des preuves objectives. Quel que soit le résultat des élections, la nouvelle administration bénéficiera d'une initiative internationale qui s'intéresse actuellement aux politiques de santé américaines.<sup>5</sup>

**Conflit d'intérêt:** Aucun

### **Références**

1. Edouard L et Olatunbosun O. Droits sexuels et reproductifs : déclarations, rhétorique et responsabilités. *Frère J Fam Plann* 2000 ; 26 : 44-7.
2. Okonofua F, Eimuhi K, Omonkhua A, Ntoimo L et Balogun J. Résultat des élections présidentielles américaines : réformer l'agenda de la santé reproductive et des droits des femmes. *Afr J Reprod Santé* 2020 ; 24 : 1-7
3. Tollefson J, Gilbert N, Kozlov M et Lenharo M. Trump contre Biden : ce que la revanche pourrait signifier pour trois questions scientifiques clés. *Nature* 2024 ; 627 : 254-6.
4. Edouard L et Bernstein S. Les preuves et la réalité doivent l'emporter sur l'idéologie de Trump : une perspective internationale. *J Fam Plann reprodant les soins de santé* 2017 ; 43 : 238.
5. Éditorial. Priorités sanitaires pour Kamala Harris. *Lancette* 2024 ; 404 : 629.